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Møde i Kystvandråd – Odense Fjord  

26. februar 2025 kl. 9.00-12.00 hos Fjernvarme Fyn 
 
Deltagere: 
 
Grønne organisationer 
Leo Jensen (Danmarks Naturfredningsforening) 
Kjeld Sandby (Danmarks Naturfredningsforening) 
Kurt Due (Dansk Ornitologisk Forening)  
Per Arne Simonsen (Friluftsrådet) 
 
Erhvervsorganisationer  
Torben Lyngsøe Povlsen (L&F Centrovice) 
Maria Pilgaard (L&F Centrovice) 
Mikael Petersen (Dansk Gartneri) 
 
Forsyningsselskaber / kommunaltejede selskaber  
Klaus Hougaard (Fjernvarme Fyn) 
Rikke Hansen (Vandcenter Syd) 
Troels Kærgaard Bjerre (Vandcenter Syd) 
Jakob Kjær Rasmussen (Odense Havn) 
  
Andre  
Jens Hovgaard Bjerg (Odense Kommune) 
Lasse Nissen Kristiansen (Odense Kommune) 
Lone Wenzell (Faaborg-Midtfyn Kommune) 
Signe Nørrung Balezantis (Kerteminde Kommune) 
Michala Thomassen (Nordfyns Kommune) 
Sara Egemose (SDU) 
Marie Helledie Olsen (SDU) 
Paula Canal-Vergés (SDU)  
Flemming Gertz (SEGES Innovation) 
Jessica Baier, mødeleder (Odense Fjord Samarbejdet) 
Morten Hopballe, referent (KommPress)  
 
Afbud: 
Marius Pedersen 
HJ Hansen  
Odense Renovation 
Danmarks Sportsfiskerforbund 
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1. Velkomst og rammerne til arbejdet i Kystvandråd 
 

• Velkomst ved Klaus Hougaard, Fjernvarme Fyn, og Jessica Baier, Odense Fjord 
Samarbejdet. 

• Gennemgang af ’Rammerne for arbejdet i Kystvandråd Odense Fjord’ (bilag 1) 
- Vi har endnu ikke fået en formel godkendelse af Styrelsen for Grøn Arealomlægning 
og Vandmiljø (SGAV), ansøgningen indsendes med frist d. 10. marts, men vi har valgt at 
fortsætte allerede 

 
 
2. Godkendelse af kommissoriet 
 

• Ingen kommentarer til Kommissorium for Kystvandråd Odense Fjord (bilag 2) 
• Kommuner er ifølge SGAV ikke officielt medlemmer i Kystvandrådene, men i praksis 

indgår de aktivt i arbejdet i Kystvandråd for Odense Fjord, da de spiller en afgørende 
rolle. Dette var der stor opbakning til under sidste møde i Kystvandråd for Odense 
Fjord. 

 
 
3. Status på lokal trepart 
 

• Odense Kommune, landbruget samt DN giver en kort status på deres organisering og 
de ambitioner, de går ind til arbejdet med 
- Første møde i lokale trepart afholdes d.  27. februar 
- Odense er formandskommune, mens Kerteminde er sekretariatskommune 

• Der bliver nedsat teknikergrupper for hver lokal trepart 
- Spørgsmål: Hvem skal sidde i grupperne? Både DN og landbruget ønsker at sidde i 
grupperne 

• Kort referat af Task Force-mødet: Der findes allerede et barrierekatalog, som Jeppe 
Bruus lovede at tage med videre. De fleste er enige om at vi skal sikre 
lodsejeropbakning for at realisere, der findes også juridiske barrierer (mest teoretiske 
barrierer) 

• Centrovice: Landbruget vil nå i mål på vandplaner, klima, grundvand, natur og 
biodiversitet, vigtigt, at arealerne tænkes multifunktionelle, vigtigt, at vi sikrer en stærk 
fødevareproduktion på de resterende 85 procent landbrugsjord, vi skal sikre smidighed 
ift. godkendelse af områder 

• DN: Vil også være med til at opfylde målene, men vores opgave bliver at fokusere på 
natur og biodiversitet (kigge på arealerne med den vinkel), vi ser gerne, at treparten 
også bidrager til at sikre 20 procent strengt beskyttet natur, vi har dannet en 
dialoggruppe med de andre grønne organisationer for at få input 

• Forskel på, hvor meget de enkelte indsatser bidrager – eksempelvis er tallene i MARS 
højere ift. skovrejsning 

• Enighed om at tænke arealerne multifunktionelle 
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4. Status på projekter 
 

• SDU præsenterer resultaterne af de undersøgelser, som blev igangsat som del af 
Kystvandrådsarbejdet i 2024 (bilag 3) 
- Overordnet bør vi have fokus på, hvorfor vi laver et givent projekt, hvad 
hovedinteressen er samt multifunktionalitet vs. effektivitet 
- Gennemgang af værktøjer: Ferskvandsvirkemidler, marine virkemidler, reduktioner på 
dyrkningsfladen og monitorering og modellering i opland 
- Gennemgang af hovedpointer 

• Diskussion af effekten af minivådområder 
- Relevant værktøj og væsentlig at tænke det ind som en del af løsningen 
- Det bliver en kombination af virkemidler 
- En faktor kan også blive de stigende jordpriser, som risikerer at ’tømme pengekassen’ 
- Fast track-ordninger er også et væsentligt virkemiddel, som bør føjes til listen 

• SDU rejste spørgsmålet: Hvad med lysåben natur?  
 
 
5. Fælles drøftelse af ideer til arbejdspakker, analyser mm. 
 
Kort opridsning af grundlaget for arbejdet; det startede med etableringen af OFS og et ønske 
om at basere det på faglighed, senere kom der politisk pres for at få kystvandråd, og senest er 
den grønne trepart kommet til, derfor er det vigtigt, at vi hele tiden balancere alle hensyn 
 
Flemming Gertz (SEGES) gennemgik ’Idéer fra tovholdere’ (bilag 4) 

• Faglig support i forbindelse med udtagningsindsats 
- Op i skala og op i tempo 
- Sammentænke næringsfattig natur og N-reduktion 

• Finde årsag til forhøjede fosfor-værdier ved Seden Strand østlig del 
- Kommentarer: Odense Kommune ønsker også at igangsætte signaturprojekter, Novo 
Nordisk har lagt 10 mia. kr. oveni de 40 mia. kr. til signaturprojekter 
- Seden Strand kræver selvstændigt opmærksomhedspunkt 

• Iltsvind i vandløb: Monitorering for at finde omfang, afdække årsag og finde løsninger 
- Nordfyns Kommune: Stor udfordring i Stavis Å-systemet, vi leder efter årsager 
- OFS: Det burde være et nationalt anliggende at finde årsager, er der fonde, der kan 
søges 

• Hotspot-undersøgelse: Kan der overføres viden fra mindre område til hele oplandet? 
• Undersøge årsag og konsekvenser ved fald i nitrat i vandløb om sommeren; hvorfor 

falder sommerkoncentrationen, og hvad har det af konsekvenser for fjorden? 
• Marin naturgenopretning; fortsat etablering af stenrev, ålegræs og muslinger 
• Miniådale til reduktion af fosfor 

 
Diskussion: 

• Faaborg-Midtfyn: Ift. hastighedskravet i den grønne trepart er den faglige support i 
forbindelse med udtagningsindsats væsentligt 
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• Centrovice: Væsentlig at have for øje, at der ift. treparten er en horisont, der hedder 
2025, mens der i Kystvandrådene er en horisont, der hedder 2027; der er altså længere 
perspektiv i Kystvandrådene 

• Muligt at søge pulje til forsøgsprojekter 
• Torben, Centrovice:  Grøn Trepart arbejder på land, mens Kystvandrådet også arbejder i 

vand, og derfor er det vigtigt, at vi har det marine med i Kystvandrådets arbejde 
• Der ligger klare planer for arbejdet i de lokale treparter, mens Kystvandrådet mere er 

udvikling og test af gode idéer 
• OFS: Vi kommer til at holde en workshop/genstartsmøde for arbejdsgrupper, hvor alle 

kan spille ind med fagligheder 
• Diskussion af inderfjord versus yderfjord, hvor påvirker/medregnes de enkelte 

indsatser og de enkelte oplande, enighed om, at det er vigtigt at få afklaret, 
tilsyneladende kan man godt flytte indsatsbehovet fra et område til et andet 

• DN: SDU er ved at lave undersøgelser ifm. genåbning af træbro ved Stige Ø, foreløbig 
viser det interessante resultater, som kan blive relevante 

 
Vores indsatser skal diskuteres yderligere på kommende møder. 
 
 
6. Orientering om og drøftelse af høringssvar til opdateret vandområdeplan 3 
 
Kort orientering fra Flemming Gertz, SEGES, om vandplanerne, der i høring lige nu. 

• De indeholder ikke meget opdateret viden, hvilket vi bør påtale/undre os over 
• Det blev besluttet at formulere et høringssvar til næste møde  

 
 
7. Drøftelse af den videre proces samt evt. 
 

• Næste mødedatoer: 
- 30. april 
- 12. juni 
- 10. september 
- 19. november 
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